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Zadeva:  Zapisnik sestanka s predstavniki Muzej norostiCI za Muro o 

nasprotovanju gradnji HE na Muri 

 

Dne 25. 10. 2018 je v prostorih Ministrstva za infrastrukturo potekal sestanek na temo 

problematike umestitve  hidroelektrarn na reko Muro s predstavniki civilne iniciative. 

 

Prisotni s strani ministrstva: 

- mag. Bojan Kumer, državni sekretar; 

- Cvetko Kosec, Direktorat za energijo; 

- Mateja Klinar, Direktorat za energijo; 

- mag. Martina Gračner, Direktorat za energijo. 

 

Prisotni s strani civilne iniciative: 

- dr. Sonja Bezjak, Muzej norosti, Trate; 

- Andreja Slameršek, Društvo za proučevanje rib; 

- Boris Bezjak, Ribiška družina Mura Paloma; 

- Darja Farasin, Muzej norosti, Trate; 

- Vlado Drvarič, sekretar CI Moja Mura in Ribiška družina Gornja Radgona. 

 
Državni sekretar je uvodoma povedal, da nima veliko časa, saj bo moral na sestanek v državni 

zbor. Udeleženci sestanka so izrazili nezadovoljstvo, saj je državni sekretar sklical sestanek in 

predlagal termin. Dr. Sonja Bezjak je poudarila, da so pripotovali na ta sestanek v svojem 

prostem času, vzeli dopust, in na lastne stroške. Poleg tega so povedali, da so razočarani, da si 

ministrica ni vzela časa in je sestanek delegirala na nižjo raven, čeprav so prosili za srečanje z 

njo, da bi ji pojasnili dosedanje slabo sodelovanje z zaposlenimi na ministrstvu. Dr. Sonja 

Bezjak je v uvodu sestanka pojasnila, da je namen današnjega sestanka seznanitev ministrice 

mag. Alenke Bratušek z zahtevo o vključitvi koalicijske zaveze glede reke Mure v Energetski 

koncept Slovenije. Pohvalila sePoročala je, da so do sedaj zbrali 77.000 podpisov, da jih 

podpira več kot 80 nevladnih organizacij in da Muro kot naravno vrednoto v svojih strategijah 

navajajo tudi občine ob Muri imajo za seboj 16 občin. Zato je neupoštevanje volje lokalnega 

prebivalstva in njihovih predstavnikov nerazumljivo. Po njihovem prepričanju to pomeni da 

predstavljajo ljudstvo. Poudarila je pomen ohranjanja narave kot razvojne priložnosti v 

deprivilegirani regiji, ki jo zaznamujejo številni negativni kazalniki.Prihajajo iz nerazvitega, 

obmejnega dela Slovenije, zato ne morejo in ne bodo dopustili da jim uničimo še edino kar 

info@muzejnorosti.eu 

dprslovenije@gmail.com 

info@rd-mura-paloma.si 

rdradgona@gmail.com 

 

Pripombe dodal [S1]: Od kod ste izumili takšne 
formulacije? Tega da predstavljamo “ljudstvo”, nisem 
izrekla. 

mailto:info@muzejnorosti.eu
mailto:dprslovenije@gmail.com
mailto:info@rd-mura-paloma.si
mailto:rdradgona@gmail.com


 

 

imajo – po njihovih navedbah je to reka Mura. Poudarila je, da predstavniki civilne iniciative 

zahtevajo, da se  jasen in nedvoumen zapis v okviruv Energetskega Energetski koncepta 

Slovenije zapiše koalicijska zaveza, da se na reki Muri ne bo gradilo hidroelektrarn. ter 

razočaranje, da se ministrica tega sestanka ni udeležila, čeprav je bil vnaprej dogovorjen. 

Poudarila je še, da so oni pripotovali na ta sestanek v svojem prostem času in na lastne 

stroške. Pričakujejo da bo naslednji sestanek pri njih, saj smo na ministrstvu plačani za to, da 

delamo, oni pa ne. 

 
 

 

Darja Farasin je v nadaljevanju pojasnila, da sestavlja civilno iniciativo za ohranitev 

prostotekočenedotaknjenosti reke Mure veliko število nevladnih organizacij in da jo podpirajo 

številni strokovnjaki. . Poudarila je, da boj za ohranitev prostotekoče reke Mure poteka že več 

kot 30 let. Državne institucije  in da se že dolga leta borijo proti državi, ki kljub njihovemu 

nasprotovanju državljanov ne prenehajo z načrtovanjem,ti HE na Muri. in ne slišijo Le-te 

pričakujejo, da se državne institucije zavzamejo za interesa in argumentov prebivalstva temveč 

očitno delujejo zgolj v interesu kapitala. Pri tem gredo celo tako daleč, da želijo prevlado , 

predvsem pa menijo, da  enega javnegai interesa (po pitni vodi)  izrabe OVE ne more biti pred 

nad drugim (po energiji).i oz. interesi ohranitve narave. Prisotne predstavnike ministrstva je 

povprašala kako nameravajo zaščititi pravice državljanov in kako nameravajo slediti zavezam iz 

koalicijske pogodbe. 

 
Vlado Drvarič opozarja, da je namen civilne iniciative izključno ohraniti naravo za bodoče 

rodove. To podpirajo in razumejo tudi mladi oz. vseh 27 društev (cca 3.000 oseb), ki so v to 

akcijo vključena. Ne razume, zakaj sedaj silimo z graditvijo hidroelektrarne na Muri, saj če bi 

dejansko bil nek energetski potencial na njej, bi se začela gradnja že v Jugoslaviji. V občini 

Gornja Radgona obstaja velik problem s pitno vodo in hidroelektrarne bi to samo še poslabšale. 

O gradnji sploh ne smemo več razmišljati. 

 
Boris Bezjak je opozoril, da reka Mura napaja celotno pomursko regijo s pitno vodo. Izgradnjo 

hidroelektrarne na tej reki vidi kot grožnjo oskrbi s pitno vodo, zato je njena zaščita nujna. 

Interes oskrbe s pitno vodo mora biti pred vsem i drugimi interesi, vključno pred energetskim 

interesom. Za to se zavzema tudi vseh 16 občin na tem območju. Vsi imajo občutek, da 

Ljubljana oz. država ne sliši tako njihovih stisk in problemov kot tudi njihovih potreb, saj jih  na 

Ministrstvu za okolje niso hoteli niti sprejeti in jih pošiljajo na Ministrstvo za infrastrukturo in 

obratno. Prav tako je izpostavil, da ima večina obmurskih občin v svojih razvojnih strategijah 

reko Muro na prvem mestu, kot nosilca mehkih vsebin. Gradnja HE na reki Muri tako nasprotuje 

razvojnim ciljem občin.  

 
Andreja Slameršek je opozorila, da je Energetski koncept Slovenije edini krovni dokument, ki 

napoveduje razvoj energetike v Sloveniji in zato je nujno, da je izključitev gradnje hidroelektrane 

na reki Muri navedena v njem, saj je ta zaveza navedena v koalicijski pogodbi. Ta projekt je 

edini, ki je v koalicijski pogodbi. V njej ni niti TEŠ-a niti NEK-a. Poleg tega so bili v postopkuih 

energetskih dokumentov javne razprave civilni iniciativi kršene vse pravice, saj njihove 

pripombe niso bile upoštevane, prav tako se jih ni ustrezno vključevalo v postopek. V kolikor se 

v okviru Energetskega koncepta Slovenije reke Mure ne bo jasno izključilo in zapisalo, da se 

reko Muro trajno zaščitit, da se na njej ne bo gradilo hidroelektrarn in da se jo razglasi za 

izključitveno območje, bo civilna iniciativaDPRS sprožila tožbene postopke, saj so stranski 

udeleženec v postopku CPVO za EKS. Poleg tega bi Dravske elektrarne morale najprej izvesti 

sanacijo obstoječih HE na Dravi, saj proizvajajo 70 % vse hidroenergije v državi in s tem 

izboljšati izkoristek pridobivanja energije na že obstoječih HE. Slabe izkušnje z Dravskimi 

elektrarnami namreč ne željo ponovitiDravske elektrarne so zavezane , saj so le-te zavezanek 

sanaciji reke Drave, ki pa jo slabo izvajajo ali sploh ne. Poleg tega je UNESCO razglasil reko 

Muro kot biosferno območje 25.7.2018. Ker niso vključeni kot opazovalci člani v okviru zasedanj 

Stalne meddržavne AT-SI komisije za reko Muro, prosijo za pojasnilo, zakaj se na njihovo željo 
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željo ni vključilo vseh sektorjev v to komisijo ali pa niso izključili predstavniki energetike iz 

slovenske delegacije. Poudarila je, da niso bili vključeni v postopek CPVOni bila izvedena 

celovita presoja vplivov na okolje za pripravo koncesijske pogodbeUredbo za koncesijo za rabo 

Mure. Na zasedanje bilateralne komisije pa so na podlagi dopisa iz leta 2016 nevladnih 

organizacij v imenu Zveze društev Moja Mura, bili do sedaj vabljeni samo enkrat predstavnik 

ZRSVN, ter da so bili oni do sedaj samo enkrat vabljeni na zasedanje, predstavniki energetike 

pa vedno. Pojasnila je podal Cveto Kosec, ki je bil imenovan kot predstavnik MzI v slovensko 

delegacijo in se je do sedaj udeleževal teh zasedanj. Slameršek je opozorila, da Uredba za 

koncesijo za eneregetsko izrabo reke Mure nikoli ni bila izveden postopek CPVO kot ga 

predvideva Zakon o varstvu okolja. 

 
Mateja Klinar je vprašala odgovorila go. Slameršek, da CPVO postopek za Uredbo ni potreben, 

ker ga zakonodaja ne predvideva. ali se je izvajal postopek CPVO za pripravo koncesijske 

pogodbe za rabo Mure in kdaj, obenem pa izrazila dvom, da obstaja za to zakonska podlaga, 

saj koncesijska pogodba ni plan, za katerega se izvede CPVO, kot je to določeno s 40. členom 

ZVO.  

 
Državni sekretar je pojasnil, da je Vlada Republike Slovenije dala jasno zavezo, da se na reki 

Muri ne bodo gradile HE v tem mandatu, kot je to razvidno iz koalicijske pogodbe.  Energetski 

koncept Slovenije je krovni dolgoročni razvojni dokument na področju energetike, koncept, v 

okviru katerega se na podlagi projekcij razvoja države določi usmeritev energetskega razvoja 

Slovenije, ne vsebuje pa nabor projektov, saj ne vsebuje niti TEŠ niti NEK in da to ni njegov 

namen. Ravno tako ne more vsebovati posamičnih izjem. Njegov namen ni opredelitev bodočih 

projektov temveč le določitev smeri razvoja. Energetski potencial reke Mure je le eden izmed 

obstoječih energetskih potencialov in mora biti kot tak upoštevan kot danost, ki jo Republika 

Slovenija premore. Glede izkoriščanja oz. graditve hidroelektrarn na reki Muri je poudaril, da 

Ministrstvo v okviru svojih pristojnosti nima vpliva na ekonomske odločitve Dravskih elektrarn 

Maribor (DEM) oz. njihove načrte glede izvajanja pravic iz obstoječe koncesije. Za postopke 

umeščanja v prostor je pristojno Ministrstvo za okolje in prostor. Osebno se zavezuje, da se bo 

seznanil z vsemi pripombami na Energetski koncept Slovenije ter na podlagi tega sklical 

ponoven sestanek. Ker se predvideva, da Energetski koncept Slovenije ne bo pripravljen pred 

jesenjo 2019, imamo za proučitev in sklic sestanka še nekaj časa. 

 

Sestanek je bil zaključen ob 17.10. 

 

Zabeležila:         

mag. Martina Gračner       

Podsekretarka 

 

 

 

        mag. Bojan Kumer 

        Državni sekretar 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pripombe dodal [A4]: Je zanikala, da je potrebna 

presoja aktov…v 40. Členu je zapisano: Zaradi 

uresničevanja načel trajnostnega razvoja, 

celovitosti in preventive je treba v postopku 

priprave plana, programa, načrta ali drugega 

splošnega akta in njegovih sprememb… Uredba za 

koncesijo zapade pod drugi splošni akt…. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Posredovati: 

. naslovnikom po elektronski pošti 


